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Vlaamse overheid  -  Aankoop elektronica  -  Controle duurzaamheidsaspect

Geen enkele organisatie kan nog behoorlijk functioneren zonder te beschikken over up-
to-date elektronica. Het hoeft dan ook niet te verwonderen dat de elektronica-industrie al 
heel wat jaren een belangrijke sector is en door de recente coronapandemie - die onder 
meer het belang van werken op afstand beklemtoond heeft - zal dat ook in de toekomst 
zo blijven. Daarnaast kan men er niet omheen dat de publieke sector een grootaankoper 
is van elektronica.

In het verleden doken er evenwel regelmatig berichten op over het feit dat elektronica 
niet altijd in de beste arbeidsomstandigheden, vaak in lageloonlanden, geproduceerd 
wordt. Als overheid die duurzaamheid in al haar aspecten bij het aankoopbeleid van 
goederen en diensten uiterst belangrijk vindt, is het zeker aangewezen dat bij het 
aankopen van elektronica de nodige aandacht besteed wordt aan de omstandigheden 
waarin die producten geproduceerd werden.

1. Kan de minister aangeven welk bedrag de diensten van de Vlaamse overheid 
besteden aan elektronica? Graag de bedragen voor 2019 en 2020. Kan hij tevens 
aangeven voor welk bedrag aankopen gepland zijn voor het jaar 2021?

2. Op welke manier wordt bij de aankopen van elektronica gewaakt over het 
duurzaamheidsaspect van die producten? In welke mate zijn de arbeids-
omstandigheden waarin de elektronicaproducten geproduceerd worden in 
aanmerking genomen bij de aankoop?

3. Wordt op het vlak van de elektronica samengewerkt met organisaties, zoals 
electronicswatch.org, die expliciet actief zijn op het vlak van de aankoop van 
elektronicaproducten die op maatschappelijk verantwoorde manier geproduceerd 
werden? Zo ja, kan de minister aangeven met welke organisaties er op dat vlak 
samengewerkt wordt?

4. In welke mate wordt door de Vlaamse overheid opgevolgd wat er gebeurt met de 
elektronicaproducten die vervangen worden? Kan hij aangeven of die al dan niet 
gerecycleerd worden en wordt dat ook gecontroleerd?



JAN JAMBON 
MINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN BUITENLANDSE ZAKEN, 
CULTUUR, ICT EN FACILITAIR MANAGEMENT

ANTWOORD
op vraag nr. 287 van 26 april 2021
van STIJN DE ROO

1. Het Facilitair Bedrijf voorziet als aankoopcentrale van de Vlaamse overheid in twee 
raamovereenkomsten, waarop haar klanten ICT-materiaal kunnen aankopen:

1) Een raamovereenkomst voor het leveren van klein ICT-materiaal. De opdracht 
werd gesloten in november 2020. Sindsdien werd voor de periode tussen 
23/11/2020 en 02/04/2021 voor een bedrag van 316.984,03 € (incl. btw) besteld. 

2) Een raamovereenkomst voor Exploitatie-gebonden ICT-dienstverlening (2015-
2022). Binnen deze raamovereenkomst kan een breed palet aan ICT-producten 
worden aangekocht. Op deze raamovereenkomst werd in 2019 voor een bedrag 
van 12.252.634,01 € (incl. btw) aan ICT-producten besteld, in 2020 voor een 
bedrag van 18.290.179,28 € (incl. btw) en in 2021 tot op heden voor een bedrag 
van 4.568.630,82 € (incl. btw).

Het is niet met zekerheid te voorspellen hoeveel er dit jaar nog afgenomen zal worden 
op deze raamovereenkomsten. Entiteiten kunnen immers zelf beslissen of ze ICT-
materiaal willen aankopen. De redenen om te bestellen kunnen sterk variëren en zijn 
afhankelijk van de concrete behoeften van de entiteiten. Zo heeft de coronacrisis 
geleid tot een grotere afname van ICT-materiaal, wat mogelijk in een verminderde 
afname zal resulteren in de nabije toekomst. Er wordt echter verwacht dat de afname 
in lijn zal blijven met bovenstaand vermelde historische afname.

Entiteiten van de Vlaamse overheid kunnen ook op eigen initiatief 
overheidsopdrachten plaatsen om ICT-materiaal aan te schaffen. Van deze 
overheidsopdrachten zijn er centraal geen gegevens omtrent afgenomen volumes 
beschikbaar voor de periode 2019-2020.

2. Er wordt op verschillende wijzen voor gezorgd dat het aangekochte ICT-materiaal zo 
duurzaam mogelijk geproduceerd werd. Het Facilitair Bedrijf schenkt reeds geruime 
tijd aandacht aan duurzaamheid in de ICT-keten. Bij de vernieuwing van de 
raamovereenkomsten werd nog sterker ingezet op duurzaamheid.

Het ICT-materiaal moet voldoen aan specifieke duurzaamheidseisen die onder meer 
samen met de experten van het Departement Omgeving worden bepaald en in de 
opdrachtdocumenten worden opgelegd. Deze duurzaamheidseisen zijn in eerste 
instantie gericht op performantie en ecologie. Om ervoor te zorgen dat de 
duurzaamheidseisen zo verregaand mogelijk zijn, worden onder meer de GPP-criteria 
(https://ec.europa.eu/environment/gpp/pdf/210309_EU%20GPP%20criteria%20comp
uters.pdf) en duurzaamheidslabels voor ICT-materiaal geraadpleegd bij de opmaak 
van de opdrachtdocumenten.

Tevens worden in de nieuwe raamovereenkomsten eisen gesteld met betrekking tot de 
aanwezigheid van ecolabels, die door onafhankelijke derden geverifieerd zijn. Deze 
praktijk is erg nuttig, daar deze labels up-to-date blijven en vooruitstrevend zijn. 
Bovendien is het positieve neveneffect van het vereisen van op ecologie geënte labels, 
zoals het TCO-label, dat deze de arbeidsomstandigheden onrechtstreeks verbeteren, 
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doordat bv. bepaalde giftige stoffen niet gebruikt mogen worden. Door het gebruik 
van deze labels wordt ook verzekerd dat overheden geen onrealistische eisen stellen 
aan marktspelers. Het gebruik van labels wordt breed gedragen in de sector. De 
marktspelers zitten als stakeholder mee aan tafel bij de totstandkoming van de eisen 
van de labels. 

Het Facilitair Bedrijf is bovendien op 17 maart 2020 lid geworden van Electronics 
Watch. Het ging dit lidmaatschap aan om meer inzicht te verkrijgen in de 
productieketen en in contact te kunnen treden met de opdrachtnemers, wanneer zou 
blijken dat er een probleem met betrekking tot arbeidsomstandigheden is in één van 
de fabrieken, waar componenten gemaakt worden die in de door de overheid 
aangekochte hardware zitten. Op deze manier wil Het Facilitair Bedrijf als 
aankoopcentrale ook bijdragen aan een meer sociaal verantwoorde productie van ICT-
materiaal.

Toekomstige raamovereenkomsten omtrent ICT zullen in samenwerking met 
Electronics Watch gemonitord worden. De raamovereenkomst Werkplekdiensten die 
kadert binnen de nieuwe ICT-contracten 2022 is de eerste overheidsopdracht die 
onderworpen wordt aan deze monitoring. Deze monitoring is mogelijk op basis van 
due diligence-verplichtingen die in de opdrachtdocumenten opgenomen werden. 

3. Zoals hiervoor reeds vermeld, is Het Facilitair Bedrijf lid van Electronics Watch. 
Electronics Watch biedt tevens de mogelijkheid om webinars te volgen en kennis te 
delen met andere overheden omtrent de verduurzaming van ICT-aankopen, wat van 
grote meerwaarde is. 

Hiernaast neemt Het Facilitair Bedrijf deel aan het Circular and Fair ICT PACT (CFIT), 
dat vanaf 14 juni 2021 van start gaat. Centraal staat vooral de deling van ervaringen 
en kennis tussen deelnemers aan dit pact, opdat goede praktijken en instrumenten 
gedeeld en geoptimaliseerd kunnen worden.

De Vlaamse overheid is zich ervan bewust dat de ICT-keten een internationale en 
moeilijk beheersbare keten is. Om meer gewicht in de schaal te kunnen leggen, wordt 
kennis gedeeld met andere overheden. Zo wordt Fair ICT Flanders ondersteund om 
samen met andere overheden in Vlaanderen bewustwording te creëren rond de 
problematiek. Internationale initiatieven die ontspruiten om de ICT-keten te 
verduurzamen worden tevens opgevolgd. 

4. In de huidige raamovereenkomst voor Exploitatiegebonden ICT-dienstverlening (2015-
2022) is voorzien in een dienst voor het opkuisen (datascrubbing) en daarna afvoeren 
(recycleren) van ICT-materiaal (via recupel).

Het merendeel van het ICT-materiaal wordt echter afgevoerd via de eigen 
dienstverlening van Het Facilitair Bedrijf. Indien klanten geen gebruik maken van de 
dienst voorzien in het ICT-contract 2015, kunnen ze via Het Facilitair Bedrijf hun ICT-
materiaal bij uitstroom terug inleveren. Het Facilitair Bedrijf beoordeelt vervolgens 
intern of het ICT-materiaal geschikt is om opnieuw in te zetten, in eerste instantie 
voor een eindgebruiker, in tweede instantie als reserve- of gemeenschappelijk toestel. 
Indien uit de interne controle blijkt dat het ICT-materiaal niet meer ingezet kan 
worden, wordt het (kosteloos) afgevoerd via de organisatie Close the Gap.

Om klanten te sturen richting een uniformere en duurzamere wijze om ICT-materiaal 
te ontzorgen, wordt in het nieuwe ICT-contract 2022 van de ICT-Dienstverlener 
gevraagd om maximaal in te zetten op de principes van de circulaire economie en 
bijgevolg de mogelijkheid op een tweede leven te bieden voor te vervangen 
apparatuur (bij voorkeur op de Europese markt). Indien dit niet mogelijk is, moet het 
ICT-materiaal gerecycleerd worden, zonder dat er sprake mag zijn van verbranding. 



Tijdens de transitie naar het nieuwe ICT-contract 2022 (startdatum 01/02/2022) 
zullen de nodige rapporteringsstructuren worden opgezet om dit effectief op te volgen 
en zo nodig te kunnen bijsturen. 


